
[BIBUOTcC'A,,ASTRA"}
S I B I U

-tur,Ultimi- w tm m m rnm m m m ă

ORGAN AL COMITETULUI JUDEŢEAN SIBIU AL P.C.R. ŞI AL CONSILIULUI POPULAR JUDEŢEAN

Anul II, nr. 493 Joi, 18 septembrie 1968 4 pagini 30 bani

C î t  c o s t ă  
o oră d e  lu c r u4

î n  c î m p ?
rea recoltării cartofilor sau a sfe-

Maşina de impregnat din cadrul secţiei imprimat, a uzinei textile 
„Tîrnava“ din Mediaş

Inginerul Mi hai Breckner 

ne vorbeşte despre:

Cercetările aplicative 
in sprijinul producţiei

Se pare că timpul prielnic lu
crului în cîmp doreşte cu ardoare 
să sprijine lucrătorii din agricul
tură la modul cel mai concret po
sibil. De câteva săptămîni nu a 
mai plouat decit cu totul şi cu to
tul accidental, ceea ce a facilitat 
executarea unui mare volum de 
lucrări agricole de sezon. In multe 
întreprinderi agricole de stat şi 
cooperative agricole de producţie 
recoltările culturilor de toamnă au 
demarat bine, se desfăşoară din 
plin, se fac intense pregătiri pen
tru semănatul griului.

Mari suprafeţe de grîu sínt pre
văzute a fi însămînţate în acest an 
după cartofi şi sfeclă de zahăr. 
Dacă se are în vedere că strîngerea 
din vreme a recoltei de cartofi şi 
sfeclă de zahăr creează condiţii mai 
bune pentru organizarea muncii în 
perioada următoare, prin descon
gestionarea activităţilor este lim
pede importanţa deosebită a ur
gentării acestor lucrări pentru pro
cesul de producţie agricolă. Coo
peratorii din. Apoldu de Sus au 
terminat recoltarea cartofilor, iar 
cei din Hosman recoltarea sfeclei 
de zahăr. Executarea acestor lu
crări se află intr-un stadiu avan
sat la Sîngâtin, Moşna, Miercurea 
Sibiului, Pelişor, Armeni. Bîrghiş, 
Ighişul Nou, Tălmaciu, Tîrnava.

Se constată însă că în unele 
cooperative agricole ritmul de re
coltare a cartofilor şi a sfeclei de 
zahăr este încă nesatisfăcător. Con
siliile de conducere din Alămor, 
Alma, Amnaş, Arpaşu de Jos, Aţei, 
Avrig, Bazna, Buia, Cîrţa, Cîrţi- 
şoara, Copşa Mică, Ghijasa de Sirs, 
Ludoş. Marpod, Mihăileni, Nocrich, 
Ocna Sibiului, Poplaca, Porumbacu 
de Sus, Porumbacu de Jos, Presa- 
ca, Racoviţa, Săcădate, Săcel Şo- 
roştin, Şura Mică, Topîrcea nu au 
întreprins nimic pînă în data de 
16 septembrie a. c. pentru începe-

Fără îndoială, prestigiul unui 
restaurant este dat, in primul rînd, 
de calitatea produselor şi a deser- 

.  virii. Ca să-şi menţină consuma
torii, personalul localurilor de a- 
limentaţie publică trebuie sa de
pună eforturi susţinute, bucătării 
să-şi manifeste talentul în reali
zări de variate reţete culinare, iar 
ospătarii să asigure un serviciu 
ireproşabil. Dar este posibil acest 
lucru? Nu cumva restaurantele 
din Sibiu au anumite greutăţi în 
aprovizionare? Au ele personalul 
necesar unei bune deserviri? Răs
punsul nostru este afirmativ. Da. 
Restaurantele din Sibiu dispun de 
tot ce este necesar pentru a-i mul
ţumi pe consumatori. Cînd afir
măm acest lucru ne gîndim la toa
te aspectele. Şi primul factor caie 
poate influenţa în proporţie de cel 
puţin 75 la sută buna deservire 
este personalul. Localurile sibiene 
dispun de un număr însemnat de 
ospătari, ajutori de ospătari, bu
cătari şi barmani. Ştiţi ce personal 
are „împăratul romanilor“? Nici 
mai mult nici mai puţin de 114 
persoane. Restaurantul „Dunărea“ 
are 28 persoane, „La Turn“ 40 per
soane, iar „Unicum“ 53 de oameni. 
Există deci cine să servească. Şi 
dacă sínt, cum se face totuşi că la 
braseria „Împăratul romanilor 
clienţii sínt nemulţumiţi de deser
virea ce li se face? Explicaţia este 
următoarea. Şeful de sală, respon
sabilul localului, nu urmăresc pe 
ospătari în suficientă măsură. A- 
firmaţia e valabilă şi pentru ce
lelalte restaurante. Ceea ce este 
însă şi mai neplăcut este atitudi
nea unor ospătari. Atunci cînd un 
consumator îşi manifestă pe loc ne
mulţumirea, ospătarii (nu toţi) se 
simt ofensaţi. Conducerea I.H.R.- 
ului n-a reuşit (şi aceasta nu e ele 
loc un merit) să-i lămurească pe

clei de zahăr. în alte cooperative 
agricole, cum sínt cele din Bratei, 
Chirpăr, Cisnădioara. Cornăţel, Mă- 
lîncrav, Orlat, Retiş, Şaroşu pe 
Timavc, Şeica Mare, Várd sau 
Velţ, realizările in această privinţă 
pînă la data amintită erau simbo
lice: 0,5 pînă la 1—2 hectare la 
cartofi, din sutele de hectare exis
tente. Aşa se şi explică de ce pînă 
la 16 septembrie a. c. în cele 86 
cooperative agricole ale judeţului 
se strînsese recolta doar de pe 726 
hectare cartofi din 6 589 hectare, 
suprafaţă ocupată cu această cul
tură, şi de pe 141 hectare sfeclă 
de zahăr.

Principalul fenomen care a de
terminat această situaţie este folo
sirea incompletă a forţei de lucru 
existente. Datorită organizării de
fectuoase a muncii în unele uni
tăţi, sute şi sute de cooperatori nu 
sínt mobilizaţi pentru strîngerea 
recoltei de pe cîmp, iar acolo unde 
totuşi participarea la muncă este 
mai bună, ziua de lucra începe 
tîrziu şi se termină devreme. Un 
calcul sumar ne arată că recolta 
de pe cele 5 863 hectare cartofi din 
sectorul cooperatist poate fi strînsă 
în cîteva zile dacă toţi coopera
torii apţi de muncă ar participa 
zilnic la muncă. Realizînd norma 
de lucra ei ar aduna într-o zi 
8 208 tone. Cum producţia reali
zată (şi estimată) oscilează în ju
rul a 7 000 kg/ha, înseamnă că cele 
41 041 tone producţie totală de pe 
suprafaţa rămasă de recoltat poate 
fi pusă la adăpost în maximum 5 
zile. Iată deci că o oră de lucra în 
această campanie, numai în secto
rul cooperatist al judeţului nostru, 
costă 820 tone de cartofi — întîr- 
ziere la recoltări, fără să mai a-

salariaţi că, de fapt, ei sínt aceia 
care trebuie să stea la dispoziţia 
consumatorilor şi nu invers. Am 
vizitat, ieri, paţru restaurante din 
plin centrul oraşului. „Dunărea“, 
„La Tum“, „împăratul romanilor“ 
şi pensiunea „Unicum“. Să le luăm 
pe rînd. Restaurantul „Dunărea“. 
Ni se pare că profilul acestui local 
de categoria a II-a n-a fost bine 
definit. Se vrea un restaurant 
„autoservire“. Dar, oare, este? Au
toservirea înseamnă, credem noi, 
o mai rapidă servire, nu numai 
faptul că te serveşti singur. Or, la 
„Dunărea“ se formează cozi ca la 
aprozar. Există două femei care 
ar trebui să servească mîncare. Dar 
una e folosită pentru a elibera 
bonuri. De multe ori se formează 
coadă şi la casă şi la bar. „Dună
rea" are un personal format din 
28 salariaţi. Nu sínt prea mulţi. 
Dar nici prea puţini. Şi atunci, de

Progresul tehnic este astăzi o ex
presie tot mai des uzitată. Ritmul 
alert contemporan al ştiinţei şi 
tehnicii a prins 'în mrejele lui 
tot ceea ce are omenirea mai va
loros, mai înaintat. în documen
tele elaborate de partidul nostru 
se pune un accent deosebit pe 
sprijinirea creaţiei tehnice, care să 
ajute evoluţia industriei noastre 
socialiste.

Şi în judeţul Sibiu creaţia teh
nică a găsit un fertil cîmp de afir
mare în sprijinul producţiei. în 
numeroase unităţi industriale sint 
rezolvate probleme tehnice coni

ce nu se menţine o curăţenie mai 
ca lumea? Răspundem tot noi. Din 
două motive. Primul. Fetele care 
trebuie să cureţe mesele sínt fo
losite în alte munci. Motivul al 
doilea. Nu se ştie după a cărui 
idee s-au adus aici cîteva jocuri 
pe care unii le numesc „distracti
ve“. La aceste maşinării pentru 
pierderea timpului sínt văzuţi 
zilnic aceiaşi oameni. De diminea
ţa şi pînă seara, o jumătate de 
local e ocupată cu aceşti „pierde 
vară“, care nu consumă niciodată 
nimic, dimpotrivă, uneori fac aici 
şi scandaluri. De ce oare nu se 
mută jocurile acelea la un club, 
iar localul „Dunărea“ să fie trans
format intr-un modern bufet ex
pres? La Sibiu nu există un ast
fel de local şi ne gîndim că ar fi 
bine venit.

Restaurantul „La Tum“. Respon
sabilul Nicolae Frăţilă ne conduce 
amabil prin toate încăperile. In
tr-adevăr prin reamenajare, laca- 
lul a cîştigat în sobrietate, încă
perile sínt mobilate cu gust şi sínt 

ALEXANDRU GRAD

(Urmare din pag. a Il-a)

plexe de o deosebită importanţă 
pentru economia naţională, izvo- 
rîte din priceperea şi competenţa 
specialiştilor.

Vorbind de problema în speţă, 
socotesc că în avangarda creaţiei 
tehnice, de mare anvergură, se 
situează specialiştii de la uzina 
copşană „Carbosin“.

Pentru a mijloci cititorilor noş
tri cunoaşterea remarcabilelor rea
lizări în domeniul creaţiei tehnice, 
ne-am adresat inginerului Mihai 
Breckner, de la unitatea mai sus 
amintită, unul din animatorii pro
gresului tehnic pe plan judeţean.

— Este recunoscută activita
tea dv. ca pasionat cercetător şi 
însufleţitor al creaţiei tehnice 
pusă în slujba dezvoltării pro
ducţiei chimice din judeţul Si
biu şi chiar din ţară. Ne puteţi 
relata ceva despre planurile dv. 
şi ale colectivului de specialişti 
cu care colaboraţi în elucidarea 
şi aplicarea unor noi formule 
în domeniul chimiei?

— Cu ani în urmă, în uzina noastră 
a luat fiinţă un nucleu de specia
lişti, de înaltă calificare, care, pe 
lingă sarcinile oferite de pro
ducţie, s-a dedicat cu trup şi su
flet cercetărilor fundamentale şi 
aplicative. Temele abordate încă 
din faza incipientă nu au fost de 
loc uşoare, totuşi au fost luate 
pieptiş şi rezolvate. Pe parcurs 
însă, cum era şi firesc, ne-am pro
pus să realizăm o serie de pro
bleme legate de cercetările aplica
tive cu mare eficacitate economică 
şi practică. Una dintre ele, şi cea 
mai importantă, este realizarea u- 
nui cuptor pentru fabricarea ne
grului de fum precum şi elabora
rea tehnologiei pentru exploatarea 
lui. Cerinţele tot mai crescînde ale 
economiei noastre naţionale au im
pus cercetătorilor noştri o rezol
vare eficientă şi operativă. Cupto
rul respectiv, care constituie o in
venţie românească de prim-rang, 
a întruchipat în el caracteristici 
tehnico-funcţionale mult superioare 
celor existente în ţară şi chiar în 
străinătate. El are posibilitatea să 
producă 3 feluri de negru de fum, 
iar capacitatea lui este mai mare cu 
25 la sută faţă de cele existente. 
Totodată randamentul de transfor
mare este mult superior, faţă de 
cel existent, la un consum specific 
redus de materie primă. Ceea ce 
este mai important este marea lui 
eficienţă economică. La nivelul u- 
nei linii industriale se fac econo
mii anuale de 10 000 tone produse 
petroliere.

— într-adevăr invenţia spe
cialiştilor de la „Carbosin“ este 
deosebit de valoroasă dacă ţi
nem cont că România va livra,

Interviu consemnat de 
IOAN NISTOR

(Continual e in pag. a ll-a)
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INFORMAŢI! • INFORMAŢII
O nouă vilă la Băile Bazna

în staţiunea balneară Bazna din judeţul Sibiu, a fost terminată 
construcţia unei vile cu o capacitate de 40 locuri confort superior. 
Vila, dotată cu anexe utilitare, băi cu duşuri, amfiteatru cu tele
vizor etc., intră în folosinţă în cursul săptămînii viitoare.

PRIN M U N C Ă  PATRIOTICĂ
La Şelimbăr, in

teresul pentru în
frumuseţarea comu
nei este permanent 
concretizat prin con
siderabile realizări 
gospodăreşti, care 
atestă hărnicia ce
tăţenilor. Recent au 
fost terminate lu

crările de betonare 
a trotuarelor pe o 
suprafaţă de 1600 
m p, . amenajarea a 
două terenuri spor
tive, repararea şi 
reconstruirea a 10 
fintîni, taluzarea a 
1 000 m 1 maluri, 
reparări de străzi,

trotuare, întreţineri 
de zone verzi etc.

In prezent se lu
crează. la amenaja
rea şi punerea în 
funcţie a băii comu
nale la Veştem, la 
repararea şi pava- 
rea unor străzi din 
Bungard şi Mohu.

GH. GR ÄMTER
(Continuare în pag. a ll-a)

•  Neconcordanţă între posibilităţi şi fapte
•  Promisiuni, promisiuni, dar . . .
•  Unde sínt pensiunile pentru copii?

VIZITA ÎN ROMÂNIA 
A PREŞEDINTELUI FEDERAL 

AL REPUBLICII AUSTRIA 
FRANZ JONAS

Prin Capitală
Dimineaţa Ultimei zile petrecute 

în ţara noastră, preşedintele fede
ral al Republicii Aústria, Franz 
Jonas, şi-a consacrat-o vizitării 
Capitalei.

înaltul oaspete a fost însoţit de 
Constantin Stătescu, secretarul 
Consiliului de Stat, Ion Cosma, 
membru al Consiliului de Stat, 
prim-vicepreşedinte al Consiliului 
popular al municipiului Bucureşti, 
de ambasadorul României la Vie
ra, Gheorghe Pele, şi ambasadorul 
Austriei la Bucureşti, Eduard 
Tschop, de alte persoane oficiale 
române şi austriece.

Coloana oficială, escortată de 
motociclişti, străbate centrul ora
şului, îndreptîndu-se spre platfor
ma industrială din sud-estul Ca
pitalei. Se face o vizită la Uzina 
„Poiicoior“, modernă întreprindere 
a industriei chimice.

Preşedintele federal este întîm- 
pinat de directorul uzinei,, ing. 
Stelian Navrea, de membri ai co
lectivului de condiicere, precum şi 
de un grup de muncitori, care îl 
salută cu căldură.

în faţa unei machete, directorul 
uzinei prezintă oaspeţilor cîteva 
date despre construcţia şi produc
ţia acestei uzine, evidenţiază as
pecte ale cooperării cu firmele aus
triece „Peter Stoll“ şi „Vianova“.

Sint vizitate apoi fabrica de ră
şini sintetice şi cea de lacuri şi 
vopsele. în faţa modernelor insta
laţii, preşedintele federal discută 
cu specialiştii, se interesează de 
procesul tehnologic, de randamen
tul obţinut. înaltul oaspete şi-a 
exprimat satisfacţia pentru fruc
tuoasa cooperare româno-austriacă

realizată în construcţia acestei u- 
zine, bunele rezultate obţinute. „Aş 
dori să pot întîlni cît mai multe 
exemple de acest fel atît în Ro
mânia cît şi în Austria. Sintern 
pentru promovarea unei cooperări 
cît mai strînse între ţările noas
tre“.

Luîndu-şi rămas bun de la gaz
de, preşedintele federal al Repu
blicii Austria semnează în cartea 
de onoare a uzinei, urează noi 
succese în muncă.

In apropierea uzinei „Poiicoior“ 
se profilează siluetele zvelte ale 
blocurilor noului cartier de locuin
ţe Titan, spre care se îndreaptă 
apoi şeful statului austriac şi per
soanele oficiale care îl însoţesc. 
La intersecţia bulevardelor Baba 
Novac şi Leontin Sălăjan se face 
un scurt popas lingă o machetă 
care redă stadiul actual şi pers
pectivele de dezvoltare ale acestui 
mare ansamblu urbanistic al Bucu- 
reştiului. Prim-vicepreşedintele 
Consiliului municipal, Ion Cosma, 
şi arhitectul şef adjunct al Capi
talei, Traian Stănescu, dau expli
caţii asupra soluţiilor arhitecturale 
adoptate, problemelor edilitare şi 
gospodăreşti ale noului cartier, 
prevăzut ca în faza finală să aibă 
cca. 200 000 locuitori. Preşedintele 
federal apreciază în mod deosebit 
linia arhitectonică modernă, rit
mul alert de construcţie, preocu
parea edililor bucureşteni de a 
crea bune condiţii de viaţă locui
torilor.

Coloana oficială străbate din nou 
străzile oraşului.

Următorul popas se face la Mu
zeul Satului, instituţie culturală,

deosebit de valoroasă, care ilus
trează aspecte ale muncii şi evolu
ţiei creaţiilor populare româneşti, 
din ultimele patru veacuri.

în întîmpinarea înaltului oaspe
te se aflau Ion Brad şi Vasile 
Dinu, vicepreşedinţi ai Comitetu
lui de Stat pentru Cultură şi Artă, 
Gheorghe Ionescu, primarul sec
torului I, Gheorghe Focşa, direc
torul muzeului, cercetători şi spe
cialişti în probleme de etnografie 
şi folclor.

Preşedintele federal este infor
mat asupra complexului muzeal 
care cuprinde cca. 300 de construc
ţii autentice şi peste 18 000 de 
obiecte diferite, asupra muncii de 
cercetare ce se desfăşoară aici in 
scopul păstrării şi valorificării a- 
cestui scump tezaur de artă şi 
ştiinţă. Sínt vizitate o parte din 
gospodăriile ţărăneşti, amplasate 
pe malul lacului Herăstrău, repre
zentative pentru diferite zone ale 
României. în timpul vizitei, grupu
ri folclorice prezintă oaspeţilor 
cîntece şi dansuri ce subliniază ca
racterul specific al fiecărei regiuni 
etnografice reprezentate în muzeu. 
La sfîrşit, preşedintele federal se 
prinde în horă cu dansatorii.

După ce a semnat în Cartea de 
onoare, împărtăşindu-şi impresiile, 
preşedintele Franz Jonas apreciază 
în mod deosebit munca cercetăto
rilor acestui muzeu, cunoscut —• 
după cum a spus Domnia Sa — 
în întreaga lume.

In tot timpul vizitei prin Capi
tală, numeroşi bucureşteni au sa
lutat cu multă căldură pe şeful 
statului austriac.

(Agerpves)..,

Reîntoarcerea la Viena
Miercuri după-amiază a părăsit 

Capitala preşedintele federal al 
Republicii Austria, Franz Jonas, 
care, la invitaţia preşedintelui 
Consiliului de Stat al Republicii 
Socialiste România, Nicolae 
Ceauşescu, a făcut o vizită oficia
lă în ţara noastră.

împreună cu înaltul oaspete au 
plecat persoanele oficiale austriece 
care l-au însoţit.

Preşedintele Franz Jonas, îm

preună cu preşedintele Nicolae 
Ceauşescu sosesc la aeroportul Bă- 
neasa într-o maşină deschisă es
cortată de motociclişti. Zeci de mii 
de bucureşteni, aflaţi de-a lungul 
traseului şi la aeroport au salu
tat cu deosebită căldură pe cei doi 
conducători de stat. Cetăţenii Ca
pitalei şi-au exprimat din nou sen
timentele lor de stimă şi prietenie 
faţă de poporul austriac, satisfac
ţia pentru bunele relaţii statorni

cite între cele două state, menite 
să contribuie la întărirea păcii şi 
înţelegerii între popoare.

Aeroportul era împodobit cu 
drapelele de stat ale celor două 
ţări. Pe frontispiciul clădirii cen
trale se aflau portretele preşedin
telui Consiliului de Stat, Nicolae 
Ceauşescu, şi preşedintelui federal 
Franz Jonas, precum şi urările:

(Continuare în pag. a iV-a)

Cuvîntarea 
preşedintelui 

federal 
Franz Jonas
Domnule preşedinte,
Mă aflu încă sub impresia puternică a pri

mirii deosebit de prieteneşti şi cordiale, pe 
care dumneavoastră, domnule preşedinte, oamenii 
de stat români şi populaţia Republicii Socia
liste România mi-aţi făcut-o mie în zilele care 
au trecut, precum şi persoanelor care mă în
soţesc. Vreau să vă exprim, dumneavoastră, 
domnule preşedinte, precum şi tuturor celor 
care au contribuit la reuşita acestei vizite, 
încă o dată mulţumirile mele sincere pentru 
primirea atît de călduroasă în ţara dumnea
voastră.

Eu cred că nu greşesc dacă interpretez ospi
talitatea arătată nouă ca o expresie a senti
mentelor prieteneşti pe care poporul român le 
nutreşte faţă de poporul austriac.

Nu mai puţin impresionat am fost de fru
museţile ţării dumneavoastră, ca şi de opera 
fructuoasă de construcţie încununată de succes 
pe care poporul român a înfăptuit-o, în spe
cial în domeniul economiei şi tehnicii.

Dezvoltarea îmbucurătoare de pînă acum a 
relaţiilor dintre cele două ţări ale noastre şi 
atmosfera prietenească în care s-au desfăşurat 
convorbirile noastre îmi întăresc convingerea 
că între state cu sisteme social-economice dife
rite convieţuirea şi colaborarea paşnică nu nu
mai că este posibilă, dar este necesară pentru 
păstrarea păcii.

Părăsesc frumoasa dumneavoastră ţară cu 
credinţa că vizita mea şi convorbirile noastre 
vor contribui la adîncirea continuă a relaţiilor 
prieteneşti dintre ţările noastre, precum şi la 
înţelegerea şi colaborarea internaţională.

Dumneavoastră, domnule preşedinte, vă do
resc mult succes, iar poporului român un viitor 
fericit şi paşnic.

La revedere în Austria! (Aplauze puternice.)

Cuvîntarea
preşedintelui

Nicolae
Ceauşescu

Domnule preşedinte,
Ne-a făcut mare plăcere să vă primim în Ro

mânia socialistă, să ne întîlnim cu dumneavoas
tră, cu distinşii dumneavoastră colaboratori. Acum 
cînd vă pregătiţi să plecaţi spre patrie, dorim să 
subliniem încă o dată caracterul util şi rodnic al 
vizitei pe care aţi făcut-o în ţara noastră.

Cred că întrunesc şi părerea dumneavoastră 
afirmînd că vizita a corespuns aşteptărilor, că ea 
se va înscrie ca un moment important în evoluţia 
relaţiilor de colaborare şi prietenie dintre cele 
doua ţări şi popoare ale noastre. Relaţiile româno- 
austriece, evoluţia lor constituie o dovadă a forţei 
principiilor coexistenţei paşnice între ţări cu regi
muri social-politice diferite, o demonstraţie grăi
toare a marilor posibilităţi de destindere, de secu
ritate şi pace pe care ţările lumii, indiferent de 
orînduirea socială, le pot valorifica, colaborind 
împreună, pe baza egalităţii în drepturi, a respec
tării independenţei şi suveranităţii naţionale, a 
neamestecului în treburile interne. Convorbirile 
pe care le-am avut au evidenţiat noi posibilităţi 
de dezvoltare a relaţiilor noastre bilaterale pe 
plan economic, tehnico-ştiinţific şi cultural, pre
cum şi în alte domenii; ele au relevat, de ase
menea, puncte de vedere apropiate sau comune 
într-o serie de probleme privind realizarea secu
rităţii europene, dezvoltarea colaborării între state, 
asigurarea păcii în lume. Avem deplina convin
gere că rezultatele vizitei şi convorbirile purtate 
vor contribui la întărirea şi dezvoltarea în con
tinuare a legăturilor de prietenie şi colaborare 
dintre România şi Austria, în interesul ambelor 
noastre popoare, al cauzei păcii şi cooperării 
internaţionale.

Domnule preşedinte,
Adresîndu-vă tradiţionalul nostru „drum bun“, 

vă rugăm ca la întoarcerea în ţara dumneavoastră 
să transmiteţi poporului austriac, din partea mea 
şi a întregului popor român, un cordial salut prie» 
tenesc şi calde urări de prosperitate, fericire ţt 
pace. (Aplauze puternice.)
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In loc de cron ică  
c in em a to g ra fică

Ultima oară cînd am vrut să 
văd un film, nu am reuşit să 
urmăresc decit jurnalul şi o 
parte din nemaipomenitele a- 
venturi ale lui Pardaillan. 
Exact cînd isteţul cavaler sco
tea de pe sabie al cincilea ca
davru, ecranul plin de singe se 
înveşmintă în doliu iar sala in
tr-o reculegere presărată cu 
fluierături. După o oră de aş
teptări zadarnice, în care am 
ascultat cu viu interes un 
schimb de idei argumentate în 
modul cel mai palpabil de un 
grup vesel şi după încă două 
concerte date de un grup vocal 
în plină afirmare (lui Nicuşor 
al Popeştilor îi ieşeau dinţii de 
lapte) am ieşit din sală. La a- 
ceasta, să fiu sincer, a contri-

Creionări
buit şi convingerea că îndrăz
neţului cavaler nu i se va în- 
tîmpla nimic, cel mult îşi va 
murdări puţin pelerina cu vop
seaua roşie ca sîngele, iar eu îl 
voi putea vedea curind, cînd se 
va relua pentru a şaptea oară 
fantasticul film.

De-atunci n-am mai fost la 
film. Astăzi insă, amicul meu 
Morie de la aprovizionare mi-a 
cumpărat un bilet şi filmul e ca 
şi văzut. Seminţe nu mi-am 
luat că nu-mi stă-n caracter 
şi-apoi ciugulesc alţii şi pentru 
mine. Ghinionul mă urmăreşte 
insă ca o umbră. Intru în sală. 
Am numărul 13 şi inima mi se 
face cit un purice. Păşesc cu 
dreptul şi încep să-mi caut lo
cul. Pe măsură ce caut, moralul 
începe să mă părăsească, dar nu 
mă las. Pe ici, pe colo, cite un 
număr trist abia se mai zăreş
te pe spatele scaunului, ca pe 
spatele unui fotbalist trîntit în 
noroi. Mai fac o tură pe pista 
aglomerată şi încă două pătrun
deri printre rînduri. Numărul 
meu parcă a intrat in pămînt. 
Subtil îmi vine ideea să număr 
scaunele. Trec cu vederea că 
unul a fost dat dispărut şi nu-l 
număr. Zăresc numărul 10. Pre
cis îmi zic eu, urmează 11, 12 
şi apoi 13, numărul meu. Dar 
e ocupat. Un tinăr instalat ca 
la frizerie mă taie cu privirea, 
încep să mă pierd.

— Nu ştiţi, ii zic eu, numă
rul 13 . . .

— Nu ştiu, zice el. Asta n-are 
număr şi dacă n-are număr eu 
nu am de unde să ştiu dacă-i 
13 sau 96.

Derutat de raţionamentul ti- 
nărului, mă retrag. Încep iar să 
caut, începe şi Angelica să-şi 
schimbe rochiile şi iată-mă re- 
zemlnd zidul. Stau o jumătate 
de oră, poate şi mai bine dar 
picioarele încep să mă doară ca 
după un meci de fotbal. Din 
cînd in cînd, vecinul mă con
trolează pe la glezne. Precis, 
îmi zic, e un fundaş de la Gaz 
metan. Tîrziu, obstrucţionat de 
doi îndrăgostiţi rezemaţi unul 
de altul, mă strecor spre ieşire. 
Numai 13 ăsta a fost vinovat ... 
Şi totuşi mai sper. Gurile rele 
spun că ar veni din nou prin 
Mediaş, aşa pentru 3—4 zile, 
Angelica. De data asta n-o mai 
scap.

GEORGE PUŞCARIU

Cît costă o 
oră de lucru 
în cîmp?
(Urmare din pag. I)
dăugăm folosirea maşinilor. Ace
laşi calcul poate fi efectuat şi pen
tru recoltarea sfeclei de zahăr.

Avînd în vedere aceste aspecte 
ale activităţii de campanie, este ne
cesară o mobilizare largă a tuturor 
cooperatorilor în executarea lucră
rilor de sezon. Organizaţiile de par
tid, comitetele executive ale con- 
siilor comunale populare trebuie să 
sprijine efectiv consiliile de con
ducere ale cooperativelor agricole 
în organizarea muncii în această 
perioadă iar membrii cooperatori 
să înţeleagă că recoltarea din vre
me a cartofilor şi a porumbului 
creează condiţii pentru însămînţa- 
rea la timp a griului, contribuie la 
reducerea pierderilor de recoltă. 
Este de datoria tuturor lucrători
lor din agricultură ca în aceste zile 
să dea dovadă concretă de disci
plină în producţie conştienţi fiind 
că numai în acest mod se pot rea
liza obiectivele mari care ni le-am 
propus pentru obţinerea unor pro
ducţii agricole din ce în ce mai 
bune.

Casa artelor din Sibiu
Foto: FRED NUSS

PENTRU UN „CONSERVATOR 
AL ARTIŞTILOR AMATOR“

De vorbă cu prof. IOP.GU SANDU, directorul 
Şcolii populare de artă din Sibiu

— „Scînteia“ din 14 septem
brie 1969, a publicat articolul 
„Rutina împiedică găsirea unor 
soluţii pe măsura actualelor ce
rinţe“, semnat de Aurel Cotu, 
vicepreşedinte al Comitetului 
judeţean pentru cultură şi ar
tă Sibiu, în care se arată, prin
tre altele, că in şcolile popu
lare de artă, pe baza unei şco
larizări „cantitative şi nedife
renţiate“, absolvenţii „nu au în
tărit în măsura dorită bazele 
mişcării artistice de amatori“. 
Ce vă propuneţi a întreprinde 
pentru a creşte eficienţa
cursurilor în practica artistică
de amatori din judeţul nostru?

— Ne-am propus într-adevăr să 
ridicăm eficienţa practică a cursuri
lor Şcolii populare de artă din Si
biu în special prin axarea proce
sului instructiv-educativ pe nevoi
le imediate ale mişcării artistice
de amatori din oraşul şi judeţul

P a tin a i cu ro tile

1 6
1 0  r e c o r d u r i

• Zilele trecute a avut loc la Cluj 
concursul republican de patinaj cu 
rotile — faza finală, ediţia I, pen
tru copii, juniori şi seniori, femi
nin şi masculin. Conform re
gulamentului, au alergat în serii 
separate şi cu clasament separat 
posesorii de patine pe două rîn
duri şi posesorii de patine speciale 
pe un singur rînd de role.

La startul probelor de biatlon 
(copii şi juniori II) şi triatlon (ju- 
ninori I şi seniori) s-au prezen
tat 74 de finalişti, legitimaţi în 
cluburile sportive: Constructorul 
Bucureşti, C.S.M. Cluj, Olimpia 
Cluj, Mureşul Tg. Mureş şi în 
Asociaţiile sportive Someşul Cluj 
şi Învăţămîntul Sibiu.

Şi la acest concurs, munca spor
tivilor şi a antrenorului a fost în
cununată de succes prin cele 10 
titluri de cîştigători republicani, 
11 locuri II şi 8 locuri III, pre
cum şi prin valoroase premii în 
obiecte, oferite de Consiliul Naţio
nal al Pionierilor, pentru catego
riile de copii.

Dar iată rezultatele tehnice la 
patine pe două rînduri. Fete 8—10 

ani, 50 m: locul II, Carmen Dra
goman, 10"4; locul III Anca Vâr- 
bănescu, 11"2; 100 m: cîştigătoars 
republicană — Carmen Drago
man, 19”8 — record republican; 
locul II — Anca Vârbănescu, 20”1. 
Băieţi 11—12 ani, 50 m: cîştigător 
republican — Ovidiu Ordean, 9”5, 
record republican; 100 m: cîştigă
tor republican Ovidiu Ordean, 
18''9, record republican. Juniori 
17—18 ani, 500 m: locul III — 
Virgil Selejan 1'38"8; 1000 m: lo
cul II, 3'33"8; 1500 m, locul II, 
5'42"4. Au obţinut locul III pati
natorii: Florian Damian (copii 8— 
10), Ionel Vătăşoiu (băieţi 13—14 
ani), Dan Olovinaru (juniori 15— 
16 ani).

Patine speciale pe un singur 
rînd:

sibieni —
republicane
Băieţi 11—12 ani, 50 m: locul II 

•— Radu Dordea 9"1; 100 m: lo
cul II, Radu Dordea, 17"0. Fete 
13—14 ani, 100 m: cîştigătoare re
publicană — Sanda Frum, 19”2, 
record republican; 200 m: cîştigă
toare republicană, Sanda Frum, 
36"7, record republican. Băieţi 13 
—14 ani, 100 m: cîştigător repu
blican — Victor Ciolacu, 15“4 re
cord republican; locul II — Mircea 
Vrînceanu 16”3; locul III — A- 
drian Vârbănescu 17"1; 200 m: cîş
tigător republican, Victor Ciolacu, 
30 '2, record republican; locul II — 
Mircea Vrînceanu, 30”5; locul III 
— Adrian Vârbănescu 33"5. Ju
niori 15—16 ani, 200 m: locul II — 
Adrian Luca 31"3; 500 m: Adrian 
Luca, r24”8; juniori 17—18 ani: 
cîştigător republicaţi la triatlon: 
Adrian Ciobanu: 500 m — 1'37”7; 
1000 m — 3’29"4; 1500 m — 
5'40"5 — recorduri republicane; 
Seniori, 500 m: locul II — Nico- 
lae Ivan, 1'42 '0; 1000 m — locul II 
3’15"0; 2000 m: cîştigător republi
can Nicolae Ivan — 6’48"1, record 
republican.

Prof. PETRE TIVADARU

Cercetările aplicative
(Urmare din pag. î)

intr-un viitor apropiat, unor 
parteneri externi asemenea in
stalaţii de mare randament. Am 
vrea să cunoaştem dacă preocu
pările colectivului de creatori 
pe care-1 conduceţi mai are în 
agenda de lucru şi alte cer
cetări.

— Dialectic vorbind, preocupă
rile noastre nu s-au oprit aici. In 
acest an, după experimentări iz
butite s-a reuşit să fabricăm două 
produse noi de stiplex cu parame
tri calitativi superiori. Este vorba 
de plăcile de stiplex cu coloraţie 
ornamentală, care au luat fiinţă 
prin iniţierea procesului de poli- 
merizare cu radiaţii electromagne
tice. Al doilea sortiment este tu
bul de stiplex de diferite dimen
siuni realizat printr-un sistem de 
Rolimerizare centrifugală. Proce
deele tehnologice folosite la elabo
rarea sortimentelor amintite au o 
mare însemnătate şi din punctul de 
vedere al beneficiilor realizate.

— începînd cu 1970, uzina 
„Carbosin“ va cunoaşte o dez
voltare proporţională cu cerin
ţele economiei naţionale cît şi

pentru export, pe baza investi
ţiilor masive alocate de stat. In 
ce direcţie se va îndrepta pro
ducţia?

— La baza dezvoltării producţiei 
in continuare accentul va cădea 
pe sporirea cantităţilor de negru 
de fum, prin aplicarea instalaţiilor 
concepute de specialiştii noştri, cît 
şi a tehnologiei de fabricaţie adec
vate.

— Ce alte teme de cercetare 
stau în atenţia colectivului de 
specialişti în perspectivă?
— O preocupare de seamă care 

a prins deja contur este granula- 
rea negrului de fum R 300. Cerce
tările de laborator au dat rezultate 
scontate. De asemenea, se află în 
faza de cercetare transportul pneu
matic al negrului de fum, o pro
blemă cu totul nouă în ţara 
noastră.

Aş vrea să mai reţin atenţia citi
torilor „Tribunei Sibiului“ cu încă 
o chestiune. In viitorul destul de 
apropiat instalaţiile concepute ,în 
uzină vor prelucra gazele rezi
duale provenite de la furnalele de 
negru de fum care vor fi valorifi
cate în centralele termoelectrice.

DIN „LANTUL S1ABICIUNIL0R“ COMERCIALE

nostru. Ca şi pînă acum, vom con
tinua să şcolarizăm tineretul din 
oraşele şi satele judeţului la acele 
discipline care comunică cunoştin
ţe pe care aceştia le pot valorifica 
în formaţiile artistice de amatori 
din întreprinderi, instituţii, cămi
ne culturale şi cooperative. Desi
gur că metodele pe care le folosim 
în acest proces devin, ca în orice 
domeniu al vieţii sociale, din ce 
în ce mai perfecţionate, tematica 
cursurilor oglindind mereu realita
tea vieţii în prefacere din patria 
noastră. Aceasta este calea de 
principiu prin care contribuim la 
educarea estetică a oamenilor mun
cii, dornici de a se integra în pro
cesul general de ridicare a nivelu
lui cultural-artistic al poporului.

— Aria personalului calificat 
necesar în stimularea mişcării 
artistice de amatori trebuie a- 
coperită diversificat. Pentru a- 
ceasta, este nevoie probabil de 
lărgirea unor cursuri, de o a- 
tentă recrutare a personalului 
de şcolarizare, de înfiinţarea u- 
nor noi catedre. V-aţi propus, 
pentru anul şcolar care va în
cepe, astfel de obiective?

— încă de la sfîrşitul anului 
şcolar trecut, însuşindu-ne suges
tiile Comitetului judeţean pentru 
cultură şi artă, am făcut propu
neri în acest sens Casei Centrale 
a Creaţiei Populare. In esenţă, am 
militat pentru aprobarea unui nu
măr de 26 de secţii externe noi 
în oraşele şi comunele unde s-a 
simţit nevoia înfiinţării unor ca
tedre, care să sprijine direct, pe 
viu, specificul activităţii artistice 
din localităţile respective.

— Intr-adevăr, Şcoala popu
lară de artă din Sibiu are deja 
o oarecare experienţă a secţii
lor externe. Cum vedeţi posi
bilă lărgirea reţelei acestora şi 
ridicarea gradului lor de pro
fesionalizare (teoretică şi apli
cativă)?

■— Ţinînd seama de posibilităţi
le materiale şi de existenţa unor 
cadre capabile să ducă această 
muncă, avem în plan să înfiinţăm 
o catedră de actorie, canto şi pian, 
la Mediaş, avînd în vedere că în 
acest municipiu funcţionează, încă 
de acum doi ani, o catedră de 
vioară, chitară şi acordeon. Ţin 
să menţionez, în acest sens, că tot 
la Mediaş au funcţionat două

cursuri (în două serii) de actorie, 
o catedră de pictură, iar eficienţa 
convergentă a acestora s-a concre
tizat simbolic şi aplicativ în înfiin
ţarea primului teatru popular din 
localitate. Tot în ideea discutată, 
la Avrig, Tălmaciu, Agnita, Dum
brăveni, Ocna Sibiului, Orlat, Blă- 
jel, Cîrţişoara, Gura Rîului şi Ro
şia, am propus, de asemenea, în
fiinţarea unor catedre pentru in
strumente de fanfară, canto, acor
deon, ţesut-cusut, ceramică şi pic
tură pe sticlă. Anumite precedente 
în această direcţie se cer amintite. 
Şcoala noastră a organizat la Blaj, 
între anii 1965—1968, pentru spri
jinirea activităţii artistice şi for
marea educaţiei estetice a oameni
lor muncii, un curs pentru instru
mente de suflat pe lingă Combi
natul forestier, o clasă de actorie 
şi un curs de pictură la Casa de 
cultură a oraşului.

Casa Centrală a Creaţiei Popu
lare, înfiinţînd anul acesta încă 
şase şcoli populare de artă în di
ferite ofaşe ale ţării peste numă
rul celor 26 existente, nu a putut 
da curs întru totul satisfacerii ce
rinţelor noastre, urmînd ca în anul 
viitor să se extindă activitatea 
şcolii din Sibiu şi în alte puncte 
ale judeţului, conform propuneri
lor noastre.

— Transformarea Şcolii popu
lare de artă într-un „conser
vator al artiştilor amatori“ este 
o idee de progres în structura 
instituţiei. Cum vedeţi înfăp
tuit practic în Sibiu acest salt 
calitativ?

— Transformarea Şcolii popu
lare de artă într-un „conservator 
al artiştilor amatori“, ar fi neîn
doielnic un pas înainte în desăvîr- 
şirea organizatorică a instituţiei, 
marcînd încununarea sforţărilor 
noastre pe tărîmul educaţiei artis
tice. Este o mindrie că astfel de 
propuneri au pornit din judeţul 
nostru. Desigur, o asemenea schim
bare nu depinde însă numai de 
voinţa şi dorinţa noastră, de bu
nele idei care circulă pe plan local. 
De altfel şi eu am propus Casei 
Centrale a Creaţiei Populare, în 
consfătuirea pe ţară a directorilor 
şcolilor populare de artă, de anul 
trecut, perfecţionări în structura 
internă a şcolilor de această cate
gorie. Sugestia a fost unanim sa
lutată de participanţii la această 
consfătuire, rămînînd însă şi astăzi 
în aşteptarea realizării acestui de
ziderat.■ u

Discuţie consemnată de
TITU POPESCU

\
ANIVERSARI

•• Se împlinesc 150 de ani de la 
naşterea lui J. B.L. Foucault, fi
zician francez (m. 1869).

TIMPUL
Soarele răsare la 5 h şi 57 m 

şi apune la 18 h şi 21 m. Vreme 
uşor instabilă şi favorabilă averse
lor locale de ploaie, în deosebi în 
cursul după-amiezii. Cerul va fi 
schimbător, mai mult acoperit. 
Vîntul va sufla slab din sectorul 
vestic şi sud-vest. Temperaturile 
minime vor fi cuprinse intre 12 
şi 16 grade, iar cele maxime vor 
oscila între 22 şi 26 grade.

11,15; 14,00; 16,30; 19,00; 21,15); 
TINERETULUI: Alexandru cel
fericit (orele 10,00; 16,30; 18,30; 
20,30); UNIREA: Noaptea e făcută 
pentru . . .  a visa (orele 10,00; 
16,00; 18,00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Bela (orele 
10,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE: 
în umbra coltului (orele 18,00 şi 
20,00).

COPŞA MICA: POPULAR: 
Jocuri întrerupte (orele 17,00 şi 
19,00).

(Urmare din pag. I)

destul de curate. Cu un singur 
lucru nu putem fi de acord. De ce 
nu se manifestă aceeaşi atenţie şi 
faţă de mesele aşezate in faţa loca
lului. Şi de ce acestea nu sínt în
grădite? Din „cartea de impresii“ 
am aflat că la acest restaurant se 
mai practică încă obiceiul de a nu 
servi clientul după dorinţele lui ci

OCNA SIBIULUI: Acest pămint 
este al meu (orele 17,00 şi 19,00). 
BAZNA-BAI: Mărturisirile unui 
domn cu cameră mobilată (orele
17.00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 
Rolls Royce-ul galben (orele 17,00 
şi 19,00).

TELEVIZIUNE
10.00 Limba engleză (reluare).
10,25 Limba germană (reluare). 
10,50 Ce-aţi dori să revedeţi?

Filmul artistic Kozara.
O producţie a studiourilor 
iugoslave.

numai aşa cum vor ospătarii. A- 
dică: dacă consumatorul cere o 
bere, ospătarul îi răspunde: „Nu
mai dacă serviţi şi mîncare“. Cine 
oare a inventat aceste urîte legi 
nescrise?

Ne-am continuat vizita la „îm
păratul romanilor“. Interior exce
lent, cel mai frumos local din mu
nicipiul Sibiu. Dar să fie clar. 
Restaurantul nu e un muzeu, să

12,40

17.30

18,05

18,25

18,45

19,00

19.30

CINEMA
SIBIU: PACEA: Soarele vaga- 

bo :zilor (orele 9,00; 11,30; 14,00; 
16.30; 19,00; 21,00); ARTA: Deşer
tul roşu (orele 10,00; 12,30; 15,00; 
17 30: 20,00); TINERETULUI:
Crima din pădure (orele 10,00; 
12.00 14,30; 16,30; 18,30; 20,30).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Omul, 
orgoliul şi vendetta (orele 9,00;

i f l i i i R H H

Cadru din filmul „Omul, orgoliul şi vendetta“

20,30
21,00

22,00
22,15

22,35

22,50

închiderea emisiunii de di
mineaţă.
Campionatele europene de 
atletism, transmisiune direc
tă de la Atena.
Studioul pionierilor.
O invitaţie pe 16 mm.
Din activitatea cinecluburi- 
lor pioniereşti.
Antologie lirică.
Balade de Radu Stanca, 
Ştefan Aug. Doinaş, Tudor 
George.’
O interpretă îndrăgită a cin- 
tecului transilvănean: Maria 
Peter.
Telejurnalul de seară. 
Buletinul meteorologic.
Din nou legătura cu Atena, 
de unde Cristian Ţopescu co
mentează Campionatele eu
ropene de atletism: 400 m 
bărbaţi finală, 800 m bărbaţi 
semifinale, 400 m garduri 
finală, 400 m femei finală. 
Transfocator.
Zbor în luminile rampei.
Întîlnire cu balerinii Operei 
bucureştene.
Avanpremieră.
Telejurnalul de noapte, 
şi buletinul meteorologic.
Pe aleea ştiută numai de ei. 
Emisiune muzicală cu Do
rina Drăghici şi Nicu Stoe- 
nescu.
închiderea emisiunii.

nu se atingă de obiectele sale ni
meni. Anul trecut aici era vorba 
să ia fiinţă o pensiune pentru co
pii. Şi cîteva zile chiar au luat 
masa 3—4 băieţi. Apoi conducerea 
acestui restaurant a propus I.H.R.- 
ului soluţia de a se înfiinţa pen
siunea pentru cei mici la pensiu
nea „Unicum“, în sala din spate. 
Şi cu această propunere s-a renun
ţat la pensiunea pentru copii. 
„Nici n-am avut mulţi" — ne spu
nea responsabilul localului loan 
Toth. „Au venit doar patru copii“. 
Vom spune acuma adevărul. Con
ducerea întreprinderii de hoteluri 
şi restaurante, conducerea restau
rantului „Împăratul romanilor“ nu 
s-au preocupat de loc pentru or
ganizarea pensiunilor pentru co
pii. Nu s-a făcut nici o populariza
re, nu s-a depus nici un fel de 
interes. Or, să fie clar. Există un 
număr foarte mare de sibieni care, 
atît soţul cit şi soţia, sínt în cîm- 
pul muncii. Aceştia n-au timpul 
necesar pregătirii mîncării pentru 
copii. De aceea, ei ar dori ca 
copiii lor să mănînce la o 
pensiune adecvată. La solicitările 
ziarului, conducerea I.H.R.-ului 
ne-a răspuns, anul trecut, că „s-a 
făcut totul, s-a studiat problema 
şi se vor organiza pensiuni pentru 
copii la „împăratul romanilor“ şi 
„Bulevard“. Ca să aflăm astăzi că 
în această privinţă nu s-a făcut 
nimic. Oare direcţia comercială ju
deţeană nu are nimic de spus în 
această privinţă? Este permis să 
neglijăm în acest mod dorinţele 
oamenilor?

La „Unicum" situaţia se prezin
tă la această oră mai bine. Oame
nii sínt mulţumiţi de meniu. Poa
te că nu şi de deservire.

Se ridică o problemă. Cu cîţiva 
ani în urmă se vorbea de o oare
care autonomie a restaurantelor. 
Adică, de posibilitatea aprovizionă
rii direct de la sursă. Dacă mie, 
conducător de unitate, nu-mi con
vin legumele pe care mi le-ar a- 
duce de la depozit, acestea fiind 
ofilite, veştejite, să pot să-mi cum
păr de la piaţă. Da, această posibi
litate există. Dar prea puţin a fost 
practicată. Puţine sau inexistente 
sínt unităţile care au folosit aceas
tă armă împotriva şablonului.

Se cere ca, la toate aceste obser
vaţii, conducerea I.H.R.-ului să re
flecteze şi să ia măsurile necesare.

Se aduce la cunoştinţă absolvenţilor clasei a VlII-a, 
indiferent de localitate, că se pot înscrie în clasa a IX-a 
la Şcoala generală nr. 9 din Sibiu, str. Dealului nr. 6. 
Pe lingă pregătirea teoretică, băieţii vor învăţa meca
nică auto şi electrotehnica, iar fetele electrotehnică şi 

dactilografia.
După absolvirea clasei a IX-a pot da examen de dife

renţă pentru clasa a X-a la liceu.

''A

întreprinderea de reţele electrice Sibiu
angajează de urgenţă pentru judeţul Sibiu:

— 20 ELECTRICIENI STAŢII REŢELE
— 30 MUNCITORI NECALIFICAŢI 

Angajarea se face la întreprinderea reţele electrice
Sibiu, str. Uzinei nr. 7.

întreprinderea de reparaţii utilaje 
şi mecanisme Sibiu

angajează:
— Ingineri şi tehnicieni tehnologi 

Informaţii suplimentare la biroul personal, 
str. J. S. Bach nr. 4.

I. C.S. Metaîo-chimice Sibiu
vinde prin licitaţie publică următoarele autoturisme:

— un autoturism marca Volkswagen tip 58, 
accidentat. Preţul de strigare 15 000 lei.

Licitaţia se va ţine în str. Alba Iulia nr. 3, unitatea
auto-moto a cooperativei „Tehnica N ouă“ din Sibiu, 

în ziua de 30 septembrie 1969, ora 1Ó.
-  un autoturism marca Renault 4 tip 1966, 

capacitatea 950 cmc, 4 cilindri, 30 H.P., 
accidentat. Preţul de strigare 8 000 lei.

Licitaţia se va ţine în Sibiu, str. S.M.T. nr. 9, Turnişor, 
în ziua de 29 septembre 1969, ora 10.

Vînzarea se face prin unitatea 23 Consignaţia din Sibiu, 
str. Avram Iancu nr. 6— 8.

Informaţii suplimentare se pot obţine la unitatea 23 
Consignaţia din Sibiu.

. M ica

%

, " Tu
■ *

Vînd motocicletă M.Z. 250. Sibiu, Faurului 20 (unitatea de raparaţii 
radio).
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. . .  O turlă de tipul 4LD 
are o înălţime de aproape 
45 de metri şi o greutate de 
70 de tone?

Rampa cu material tubular a secţiei bară utilaje grele
Foto: FRED NUSS

logice. înaintarea se făcea ane
voios, dar sigur. Aparatele in
stalate la bordul turlei de foraj 
continuau să înregistreze adîn- 
cimea, presiunea, temperatura 
solului. Oamenii se aflau la 
locurile lor. Fiecare ştia ce are 
de făcut. Sondorul şef urmărea 
din priviri pe fiecare ortac. 
Munca se desfăşura normal de 
săptămini in şir, zi şi noapte.

In ceasul de cumpănă sondo
rul şef privea atent seismogra
ful. I se părea că ceva nu e in 
ordine. Intr-adevăr acul sensi
bil al seismografului părea că 
este strunit mai abitir ca de 
obicei. După scurt timp acul a 
luat-o razna. Ochiul experimen
tat al sondorului şef, stăpîn al 
adîncurilor, îşi dădu repede sea
ma că sonda se află în faţa u- 
nei erupţii iminente. S-a dat a- 
larma, s-au luat toate măsurile 
de precauţie pentru viaţa oa
menilor. Bănuiala sondorului 
şef nu a fost înşelată. Un hu
ruit înnecăcios se auzea venind 
spre suprafaţă din străfundul 
pămîntului. Presiunea gazelor a 
învins noroiul care se infiltra
se la turbină, aruncîndu-l 
afară.

Erupţia începuse. Puterea na
turii s-a dezlănţuit. Noroiul era 
aruncat la aproape 100 da me
tri înălţime, de unde cădea in 
jurul sondei. Oamenii au înce
put lupta cu natura. Fiecare 
ştia ce să facă. Comenzile mais
trului erau laconice, dar efica
ce. Fiecare ortac lucra de zor în 
pofida naturii dezlănţuite. Un 
om însă era in primejdie. Po
darul care stătea cocoţat la 25 
metri pe turlă era împresurat 
de noroi şi gaze. Copleşit, a- 
proape asfixiat nu mai putea 
acţiona la comenzile celor de 
jos. Viaţa îi era in pericol. Cî
teva minute şi podarul şi-ar fi 
luat rămas bun pentru totdeau
na de la tovarăşii lui, de la 
sondă.

Sondorul-şef Dumitru Aldea, 
ştia acest lucru. îşi puse repe
de centura de siguranţă şi a în
ceput să urce cite o treaptă, tot 
cite una pînă la 25 de metri 
deasupra pămîntului. .Urcuşul 
nu a fost uşor. Avea de în
fruntat şi presiunea noroiului 
şi a. gazeţor ce izbucneau din 
pămînt cu iuţeala trăznetului şi 
revărsarea ca de lavă ce cădea 
din înaltul cerului. Dar n-a dat 
înapoi. Plin de noroi a ajuns 
sus şi-a luat ortacul în ocrotire 
şi au coborît.

Primul ajutor oferit sondoru
lui, în cea mai mare grabă l-a 
repus pe picioare.

Prin utilizarea 
superioară 

a capacităţilor 
de producţie

mele zile ale anului şi aplicînd o 
tehnologie perfecţionată adaptată 
condiţiilor specifice cîmpurilor 
unde se desfăşoară activitatea, 
a reuşit să realizeze în faza de să
pare viteze de lucru superioare 
planului cu 47 la sută, ceea ce a 
determinat pe de o parte depăşi
rea planului fizic şi pe de altă 
parte eliberarea unui volum im
portant de utilaje pe care le-a 
disponibilizat.

Un factor activ care a influen
ţat favorabil evoluţia lucrărilor a 
fost şi noul sistem de salarizare 
aplicat cu începere de la 1 mai 
1969 şi care a determinat, pe ul
timele luni, depăşirea cu peste 50 
la sută a planului fizic şi în a- 
ceeaşi proporţie a planului de pro
ductivitate a muncii.

S-au creat, astfel, condiţiile u- 
nei utilizări superioare a capaci
tăţilor de producţie, datorită că
rui fapt s-a înregistrat, pe 8 luni, 
un spor de producţie de 20 la sută 
faţă de media anului 1968.

In această perioadă au fost rea
lizate însemnate depăşiri în secto
rul foraj, ceea ce a adus după sine 
o economie la preţul de cost de 
peste 1 milion lei.

T cie foraj 4 LD pentru foraj la 3200 
„1 Mai“ din Ploieşti

m, fabricat cie uzina

re furie să erupă din adîncuri. 
Nesocotind forţa naturii şi pri
mejdia ce-i păştea la tot pasul, 
sondorii, bravii sondori, fiecare 
întrecîndu-se pe sine, au luptat 
din răsputeri pină-n zori. Erup
ţia a fost oprită.

STIATf CI.
. . .  întreprinderea de foraj 

Mediaş a primit „Drapelul 
de întreprindere fruntaşă in 
întrecerea socialistă pe ra
mură, în anul 1968“?

. . .  Sonda de tipul F200 
expusă la Tîrgul internaţio
nal de la Leipzig, a primit 
medalia de aur?

. . .  în decurs de 11 ani la 
cabinetul tehnic au fost în
registrate 629 propuneri de 
inovaţii şi raţionalizări?

. . .  Izotopii radioactivi şi 
radioul sínt prieteni nedes
părţiţi ai căutătorilor de 
comori?

ĂUTĂTL
Supus unor procese complexe de 

metamorfozare, metanul devine ne
gru de fum la Copşa Mică, atît de 
necesar anvelopelor automobilelor, 
sau îngrăşămînt chimic pentru ogoa
rele fertile ale ţării. Metanul con
tribuie la producerea energiei elec- 
tirce în marile termocentrale, care 
se revarsă în galop de sute de 
mii de cai putere, pe arterele ae
riene ale patriei. Metanul este pîi- 
nea combinatelor chimice. Din el 
şi cu ajutorul lui se nasc produse 
ale căror valenţe sínt din ce în 
ce mai utile: masele plastice, bio- 
stimulatori pentru agricultură, sti— 
plex, oxigen, fibre sintetice, meta
nol, fenol, formaldehidă etc.

Pentru a ajunge la sursă, la una 
din sonde, am făcut în compania 
inginerului Petre Niţă, directorul 
întreprinderii, un voiaj de cîteva 
ore cu maşina. Am trecut prin 
Daneş. Aci am fost întîmpinaţi 
de Ludovic Katona, veteranul în- 
trepinderii. Era preocupat cu cei
lalţi ortaci de repararea utilajelor 
întreprinderii. De fapt, aci este 
mecanicul-şef al unităţii. Printre 
sutele de tone de utilaje am remar
cat motoare Diesel de 350—700 
C.P., granicuri — inima sondei —• 
prăjini pentru forare, robinete ne
cesare instalaţiilor de prevenire a 
erupţiilor etc. O macara uriaşă ri
dica greutăţi pînă la 30 de tone.

După o mică avanpremieră la 
Daneş ne-am continuat drumul 
prin judeţele Braşov şi Harghita. 
Şoseaua şerpuia printre lunci şi 
dealuri, prin localităţi de un pi
toresc deosebit.

Sonda se profila undeva departe

Cimp fertil inteligentei novatoare
La întreprinderea de 

foraj din Mediaş a e- 
xistat şi există o bună 
tradiţie în ceea ce pri
veşte aplicarea noului 
în procesul de produc
ţie. Aci, inteligenţa 
creatoare a găsit un 
larg cîmp de afirmare 
încă cu 12 ani în ur
mă. De atunci şi pînă 
în prezent activitatea 
cabinetului tehnic al 
unităţii nu a stagnat 
nici un moment. Dim
potrivă. De ia un an 
la altul, numărul ino
vatorilor a sporit. O

statistică sumară ne va 
arăta că dacă in 1957 
s-au înregistrat doar 20 
de propuneri, cu 11 ani 
mai tîrziu numărul lor 
aproape s-a triplat. Dar 
cu fiecare an ce trecea 
propunerile căpătau 
conţinut, greutate. Efi
cienţa economică a u- 
nora era de-a dreptul 
impresionantă. Aci este 
locul să amintim con

tribuţia adusă de in
ginerul Marin Duicu, 
care a propus executa
rea unui „suport pen

tru tronsonul de bază 
la turla 2-DH-75“ a că
rei eficienţă postcalcu- 
lată s-a ridicat la 
267 000 lei. Pe această 
linie se înscrie şi ino
vaţia inginerilor Şte
fan Man, Sabin Po- 
povici şi a tehnicianu
lui Gustav Binder, ca
re se referă la „Simpli
ficarea şi montarea pe 
sanie a manifaldului 
pompelor de la insta
laţia 2DH“. Şi în ca
zul de faţă eficacitatea 
economică şi-a spus

cuvintul. întreprinde
rea a înregistrat o eco
nomie postcalculată ce 
se ridică la 342 352 lei.

Dar cea mai impor
tantă inovaţie, atît prin 
proporţia cit şi prin 
eficienţa economică es
te „Rigidizarea garni
turilor de prăjini gre
le“. Autorii — ingine
rul Emil Bozdog, Pe
tre Niţă şi M. Constan- 
tinescu — au adus uni
tăţii din care fac parte 
economii în valoare de 
3,3 milioane lei.

Motor de 700 C.P., folosit la instalaţiile de foraj, revizuit la secţia bază utilaje grele din Daneş

Hala de reparaţii şi confecţionat utilaj petrolier a bazei din Daneş

Muncind cu sîrg pe linia reali
zării angajamentelor anuale, co
lectivul ÎNTREPRINDERII DE 
FORAJ DIN MEDIAŞ şi-a înde
plinit sarcina de producţie pe cele 
8 luni cu 15 zile mai devreme de
cit prevedea planul.

Colectivul de lucru mobilizîn- 
du-şi toate forţele încă din pri-

)RII DE
pe un vîrf de deal. După un ur
cuş cu piciorul, de o jumătate de 
oră, iată-ne într-o lume în care 
tehnica se îngemăna cu natura. 
Sonda 4 LD. avînd o înălţime de 
43 metri, stăpînea văzduhul. Şe
ful de secţie Miron Marinaş şi 
maistrul de foraj Ionică Moldovan 
ne-au primit cu urarea de „noroc 
bun“. Era impresionant să vezi 
cum cîţiva oameni stăpînesc aceste 
instalaţii complexe. Sondorul şef 
Mihai Ludwig îşi concentrase toată 
atenţia asupra frînelor şi aparate
lor de precizie care înregistrau 
toate operaţiile. Am aflat din gura 
lui că sonda şi-a depăşit planul pe 
cele 8 luni cu 33 la sută. Eviden
ţiaţi? Este greu să faci distincţie, 
ne spunea maistrul Moldovan. 
„La noi fiecare are misiunea bine 
precizată. Dacă unul nu se înca
drează în angrenajul schelei se 
simte imediat. Aşa că totul merge 
ca ceasul“. N-a uitat însă să ne 
vorbească despre Mihai Ludwig, 
loan Ghiurcă, loan Roth, Alexan
dru Kovád, loan Marian, Gheor- 
ghe Suciu şi toţi ceilalţi, care în 
lupta cu natura au reuşit ca, in
tr-un timp record, să foreze peste 
plan 300 de metri.

în vârful turlei, o antenă de pro
porţii uriaşe ne-a trezit curiozita
tea. „Este legătura prin radio a 
schelei cu celelalte sonde dimpre
jur —• ne spune şeful de secţie. 
Sínt mijloace moderne cu care sin
tern dotaţi. Acum transmisiile la 
distanţă nu mai constituie o greu
tate. O voce în eter şi comanda se 
face auzită imediat. Astfel, şeful 
de sector are posibilitatea să con-

Se lăsase o noapte cerni
tă de nu vedeai la doi paşi. 
Natura îşi croia drum spre cea
sul de cumpănă al nopţii. To
tul dormea: satele din podişiil 
Transilvaniei, luncile şi păduri
le respirau ca un plămîn uriaş 
primenind aerul cald, molcom 
de peste zi. Liniştea era atît de 
profundă, încât credeai că plu
teşti aievea ca-n povestea cu 
covorul fermecat. Doar de de
parte, pe vîrful unui deal go
laş, împrejmuit de o perdea 
groasă de goruni şi fagi, se au
zea în adierea zefirului un pîl- 
păit răguşit, huruit de motoa
re. Citeva licăriri de licurici ce 
aduceau a becuri electrice, aşe
zate ordonat pe verticală, dă
deau de veste că acolo, acolo 
sus la cota 700, pulsau în miez 
de noapte cîteva inimi adevă
rate de oameni.

Sonda înfiptă pînă-n adîncul 
pămîntului îşi desfăşura activi
tatea obişnuită nocturnă. Unde
va, la sute de metri sub pămînt 
sapa se rotea cu dezinvoltură, 
muşcînd puţin, cite puţin, din 
straturile formate în erele geo-

C O M O R I

troleze întreg procesul tehnologic 
din raza sa de activitate, care se 
întinde pe zeci de kilometri. în 
viitorul apropiat se va putea ţine 
legătura prin radio direct cu se
diul întreprinderii.“
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SECVENŢE DE LA
întreprinderea Mediaş
R ecordul

Istoria gazului metan se pier
de undeva în negura vremuri
lor. Strămoşii noştri vorbeau 
despre acest miraculos aur ne- 

m,văzut ca despre un dar al na- 
r turii. „Flăcările vii“ sau „co

morile“ ce străluceau în noap
te pe dealurile Tîrnavelor sau 
în alte locuri, au ţesut prin 
veacuri o vastă creaţie folclori
că, legende, mituri.

Dar ele au fost spulberate o 
dată cu începerea exploatării 
gazului metan. Primele sonde, 
din lemn, au scos din adîncuri 
aurul nevăzut, care avea să fa
că epocă în perioada ce urma. 
Gazul metan, de o puritate ce 
se apropie de 100 la 100, avea 
să fie în atenţia industriaşilor 
din ţara noastră, care l-au ex
ploatat nemilos, nejudicios.

Abia după eliberarea ţării, şi 
fn strinsă legătură cu dezvolta
rea tuturor ramurilor de pro
ducţie, industria gazului metan 
a fost aşezată în loja întîi, ală
turi de celelalte ramuri surori.

Faţă de realizările de acum 
25 de ani, producţia întreprin
derii medieşene a crescut de 
zeci de ori. De la sondele vechi, 
clasice, cu mic randament, 
s-a trecut la sonde ultramoder
ne, capabile să foreze pînă la 
mii de metri adîncime. De la 
cîteva zeci de metri, cîţi se fo
rau acum cîteva decenii pe lu
nă, s-a ajuns astăzi la un ade
vărat record de înaintare spre 
adîncuri. Comparaţia o voi fa
ce voit doar în ultimii ani, pe 
motive lesne de înţeles. In anii 
1965—1966, iuţeala de foraj a u- 
nei sonde, într-o lună, era doar 
de 590 metri. Instalaţiile ultra
moderne create de specialiştii 
români, întrunind cele mai 
înalte cote pe plan mondial 
(dovadă şi numeroasele medalii 
de aur dobândite la târgurile 
internaţionale), au supus teh
nica la o adevărată revoluţie. 
Iuţeala de înaintare a noilor in
stalaţii a permis sondorilor să 
obţină cote nemaiîntâlnite: 850 
metri lunar şi mai mult. Son
dorii medieşeni şi-au luat a- 
nual angajamente din cele mai 
substanţiale. Instalaţiile au fost 
strunite zi şi noapte fără a cu
noaşte răgaz, pentru a da pa
triei mai mult aur nevăzut. Sta
tisticile din ultimele luni con
semnează un fapt fără prece
dent tn lumea forajului. Son
dorii, respectîndu-şi angaja

mentul, au reuşit să înscrie în 
întrecerea socialistă cifre dem
ne de invidiat: aproape 1 100 
metri foraţi de o sondă pe lu
nă. Este un adevărat record, de 
vreme ce doar cu cîţiva ani în 
urmă, forarea unei sonde dura 
un timp dublu şi chiar triplu 
faţă de prezent.

Vorbeam mai sus de tehnici 
noi de foraj. Am întîlnit în i 
schele noi metode rapide de fo
raj. Faţă de metodele clasice, 
noua metodă constă in apariţia 
jetului. Energia pompelor de 
noroi este folosită cu mare ran
dament, la sapa sondei care lu
crează în permanenţă pe un te
ren viu, sporind viteza de fo
raj. In prezent, sondele româ
neşti ale întreprinderii din Me
diaş utilizează intr-un procen
taj ridicat noul procedeu de 
forare.

Rezultatele însă sínt aureola
te de hărnicia şi priceperea oa
menilor. Ei au născocit meto
dele, le-au dat viaţă. Dar cine 
sínt oamenii care pe vînt şi pe 
ploaie, pe ger sau furtună, pe 
timp de caniculă, ziua şi noaptea 
stau de veghe lingă sonde, 
scormonind cu diamantele sa
pei de foraj după comori ascun
se? Am întîlnit oameni cu ve
chi state de servicii, cu părul 
albit de ani, am întîlnit şi 
mulţi •— de fapt foarte mulţi — 
oameni tineri cu casca de son
dor pe cap, vrednici urmaşi ai 
înaintaşilor lor. Am întîlnit în 
cele cîteva judeţe ale ţării, un
de sondele aparţin de unitatea 
medieşană, oameni de toate 
vîrstele, din toate naţionalităţile 
conlocuitoare care muncesc cu 
patos pentru propăşirea ţării. U- 
nii dintre ei au merite deose
bite, sínt adevăraţi eroi ai zile
lor noastre. Cartea de onoare a 
întreprinderii consemnează cu 
majuscule numele lui Oprea 
Oprescu, veteran al căutătorilor 
de comori, maistrul de foraj Ti- 
lincă Codreanu, ajutorii de son
dor şef Nicolae Jianu şi Ni- 
colae Bacali, numele maistrului 
Vasile Ciucă, al inginerului Pe
tre Niţă, directorul întreprin
derii şi alţii.

Sínt oameni ai zilelor noas
tre, stăpîni ai forţei motoarelor 
de mii de cai putere (aş spune 
conştiinţă putere), şi ai celor 
mai noi cuceriri ale ştiinţei şi 
tehnicii în arta forajului.
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VIZITA IN ROMANIA 
A PREŞEDINTELUI FEDERAL 

AL REPUBLICII AUSTRIA 
FRANZ JONAS

Reîntoarcerea
(Urmare din pag. I)

„Trăiască prietenia dintre popoa
rele român şi austriac“; „Trăiască 
pacea şi prietenia între popoare“.

La aeroport erau prezenţi Ion 
Gheorghe Maurer, preşedintele 
Consiliului de Miniştri, Manea 
Mănescu, vicepreşedinte al Con
siliului de Stat, Dumitru Popa, 
orimarul general al Capitalei, 
George Macovescu, prim-adjunct 
al ministrului afacerilor externe, 
membri ai Consiliului de Stat şi 
ai guvernului. Erau, de asemenea, 
prezenţi Constantin Stătescu, se
cretarul Consiliului de Stat, 
Gheorghe Pele, ambasadorul Ro
mâniei la Viena, general-locote- 
nent Constantin Popa, locţiitor al 
Şefului Marelui Stat Major, Tudor 
Jianu, directorul protocolului din 
Ministerul Afacerilor Externe, 
membri ai Misiunii române ataşa
te pe lingă preşedintele federal al 
Republicii Austria, precum şi con
ducători de instituţii centrale, oa
meni de ştiinţă şi cultură, generali 
şi ofiţeri superiori, ziarişti români 
şi austrieci.

Erau de faţă dr. Eduard Tschop, 
ambasadorul Austriei la Bucureşti, 
membri ai ambasadei austriece, 
şefi ai misiunilor diplomatice, ata
şaţi militari şi alţi membri ai cor
pului diplomatic.

Comandantul gărzii de onoare 
prezintă raportul. In timp ce se 
intonează imnurile de stat ale ce
lor două ţări se trag 21 de salve 
de artilerie.

Preşedintele Franz Jonas, îm
preună cu preşedintele Nicolae 
Ceauşescu, trec în revistă garda 
de onoare. Preşedintele Franz 
Jonas salută drapelul de stat al 
Republicii Socialiste România, se 
opreşte în faţa militarilor şi ros
teşte în limba română: „Bună ziua, 
ostaşi“.

Preşedintele federal îşi ia apoi 
rămas bun de la şefii misiunilor 
diplomatice, membrii ambasadei 
Republicii Austria şi de la persoa
nele oficiale române.

Cei doi preşedinţi urcă pe po
diumul special amenajat de unde 
rostesc alocuţiuni de rămas bun. 
Cuvîntările sínt subliniate prin 
puternice aplauze.

Un grup de tinere în costume 
naţionale oferă flori înaltului oas
pete şi persoanelor oficiale aus
triece care l-au însoţit.

înainte de a urca în avion, pre
şedintele Austriei îşi ia un căl
duros rămas bun de la preşedin
tele Consiliului de Stat, Nicolae 
Ceauşescu, şi preşedintele Consi
liului de Miniştri, Ion Gheorghe 
Maurer. In aplauzele puternice ale 
celor prezenţi, cei doi şefi de stat 
işi strîng cordial mîinile.

De pe scai'a avionului, preşedin
tele Franz Jonas face semne prie
teneşti şi răspunde saluturilor cor
diale ce îi sínt adresate de miile 
de bucureşteni veniţi la aeroport.

Pină la frontiera României, a- 
vionul cu care călătoreşte înaltul 
oaspete a fost escortat de avioane 
cu reacţie ale forţelor noastre ar
mate.

Plecarea preşedintelui federal 
al Republicii Austria a fost trans
misă în direct de staţiile noastre 
de radio şi televiziune.

(Agerpres)

C o m u n i c a t  c o m u n
f

cu privire ia vizita în Republica Socialistă 
România a preşedintelui federal al Republicii

Austria, Franz Jonas
La invitaţia preşedintelui Consi

liului de Stat al Republicii Socia
liste România, Nicolae Ceauşescu, 
preşedintele federal al Republicii 
Austria, Franz Jonas, a făcut o 
vizită oficială în România, între II  
şi 17 septembrie 1969.

Preşedintele federal a fost în
soţit de dr. Kurt Waldheim, mi
nistrul federal al afacerilor ex
terne, de funcţionari superiori de 
la Preşedinţia Republicii şi de la 
Ministerul Federal al Afacerilor 
Externe austriac.

în timpul şederii în România, 
preşedintele Franz Jonas a vizitat 
oraşele Bucureşti, Sibiu, Cluj şi 
Suceava, obiective economice, aşe
zăminte sociale şi de cultură.

în cursul vizitei în Románia, 
înaltului oaspete i-a fost rezervată 
pretutindeni o primire cordială.

Cu acest prilej, între preşedin
tele Consiliului de Stat al Repu
blicii Socialiste România, Nicolae 
Ceauşescu, şi preşedintele federal 
al Republicii Austria, Franz Jonas, 
au avut loc convorbiri cuprinză
toare, la care au participat, din 
partea română; Ilie Verdeţ, prim- 
vicepreşedinte al Consiliului de 
Miniştri; Manea Mănescu, vice
preşedinte al Consiliului de Stat; 
Mi hai Marinescu, vicepreşedinte al 
Consiliului de Miniştri; Constantin 
Stătescu, secretar al Consiliului de 
Stat; Corneliu Mănescu, ministrul 
afacerilor externe; Ion Brad, vice
preşedinte al Comitetului de Stat 
pentru Cultură şi Artă, iar din 
partea austriacă: Dr. Kurt Wald
heim, ministrul federal al afaceri
lor externe; Dr. Karl Trescher, di
rectorul de cabinet al preşedinte
lui federal; Dr. Claus Winterstein, 
ambasador extraordinar şi plenipo
tenţiar în Ministerul Afacerilor 
Externe; Dr. Georg Schlumberger, 
ministru plenipotenţiar în Minis
terul Afacerilor Externe; Dr. Kurt 
Skalnik, consilier de presă al pre
şedintelui.

Au participat, de asemenea, 
Gheorghe Pele, ambasador extraor
dinar şi plenipotenţiar al Repu
blicii Socialiste România in Aus
tria, şi Dr. Eduard Tschop, amba
sador extraordinar şi plenipoten
ţiar al Republicii Austria în Repu
blica Socialistă România.

Convorbirile s-au desfăşurat in- 
tr-o atmosferă de prietenie şi în
ţelegere reciprocă şi au oferit Dri- 
lejul efectuării unui larg schimb 
de păreri asupra relaţiilor bilate
rale şi cu privire la principalele 
probleme internaţionale de interes 
comun.

Cele două părţi au constatat cu 
satisfacţie că relaţiile între cele două 
ţări se dezvoltă în mod îmbucu
rător şi au evidenţiat existenţa de 
noi posibilităţi pentru o intensifi
care în continuare a colaborării în 
toate domeniile.

în domeniul relaţiilor economice 
s-a reliefat creşterea constantă a 
schimburilor comerciale şi s-a sub
liniat necesitatea promovării tutu

ror căilor şi mijloacelor menite să 
contribuie la sporirea şi diversifi
carea acestor schimburi în vederea 
dezvoltării lor echilibrate.

în acest scop, părţile au fost de 
acord asupra utilităţii încheierii 
unui nou acord comercial pe ter
men lung şi necesităţii intensifi
cării cooperării economice, indus
triale şi tehnice pe baza Acordului 
de cooperare din 20 februarie 1968.

în cursul convorbirilor a fost 
evidenţiată dezvoltarea favorabilă 
din ultimii ani a schimburilor în 
domeniile cultural şi ştiinţific şi 
s-a constatat că există posibilităţi 
pentru extinderea în continuare a 
acestora; în acest context se va 
examina posibilitatea încheierii u- 
nui acord cultural între România 
şi Austria.

Părţile au constatat că Acordul 
privind desfiinţarea vizelor intre 
România şi Austria a avut un efect 
pozitiv asupra schimbului reciproc 
de turişti.

Ele şi-au exprimat satisfacţia că 
în curînd vor avea loc negocieri 
pentru încheierea unei convenţii 
consulare, lărgind astfel cadrul ju
ridic al relaţiilor bilaterale.

în cadrul schimbului de vederi 
asupra problemelor internaţionale, 
o importanţă deosebită a fost a- 
cordată problemelor păcii şi secu
rităţii în Europa.

în concepţia celor două părţi, 
dezvoltarea relaţiilor de colaborare 
bilaterală şi multilaterală, intensi
ficarea contactelor dintre factorii 
de răspundere ai ţărilor europene 
constituie o cale eficientă pentru 
îmbunătăţirea continuă a climatu
lui de destindere, în interesul păcii 
şi securităţii în Europa.

Procedînd la un schimb de pă
reri în legătură cu Apelul de la 
Budapesta al ţărilor Tratatului de 
la Varşovia din 17 martie a. c., 
cele două părţi au subliniat im
portanţa convocării unei conferinţe 
consacrată problemelor securităţii 
europene, la a cărei reuşită pot şi 
trebuie să-şi aducă contribuţia 
toate statele, indiferent de mări
mea şi orinduirea lor social-po- 
litică.

Părţile şi-au exprimat convin
gerea că aşezarea relaţiilor dintre 
toate statele pe baza respectării 
principiilor independeţei si suvera
nităţii naţionale, egalităţii în drep
turi, neamestecul în treburile in
terne şi avantajul reciproc asigură 
cele mai favorabile condiţii pentru 
o convieţuire paşnică între po
poare.

Pornind de la ideea că în lumea 
de astăzi pacea este indivizibilă, 
părţile şi-au manifestat îngrijora
rea în legătură cu existenţa în di
ferite puncte ale globului a unor 
focare de criză şi tensiune care 
periclitează pacea şi securitatea 
lumii.

Apreciind importanţa pe care ar
avea-o soluţionarea grabnică a con

flictului din Vietnam, părţile au 
exprimat speranţa că tratativele de 
la Paris vor duce la încetarea răz
boiului din Vietnam, la instituirea 
păcii şi stabilităţii în această re
giune, pe baza aplicării acorduri
lor de Ia Geneva, din 1954, care 
să garanteze pe deplin poporului 
vietnamez alegerea liberă a desti
nelor sale.

In ce priveşte situaţia din Orien
tul Mijlociu, de ambele părţi s-a 
exprimat îngrijorarea profundă fa
ţă de cursul periculos pe care îl 
iau evenimentele din această re
giune şi s-a subliniat necesitatea 
aplicării rezoluţiei Consiliului de 
Securitate din 22 noiembrie 1967, 
condiţie esenţială pentru o regle
mentare paşnică şi durabilă a pro
blemelor în litigiu, în interesul tu
turor popoarelor din această zonă.

Cele două părţi au subliniat im
portanţa deosebită pentru pacea şi 
securitatea lumii, a înfăptuirii 
dezarmării generale, îndeosebi 
a dezarmării nucleare, sub un 
control internaţional eficace, a- 
preciind că este necesar să se facă 
paşi hotăriţi în direcţia înlăturării 
armelor atomice şi lichidării stocu
rilor existente. Adoptarea Tratatu
lui de neproliferare a armelor nu
cleare reprezinlă un pas înainte în 
această direcţie.

Subliniind rolul pozitiv şi con
tribuţia importantă pe care o poate 
avea O.N.U. la promovarea cola
borării şi cooperării între state, la 
respectarea legalităţii internaţio
nale, la soluţionarea problemelor 
internaţionale contemporane, cele 
două părţi se pronunţă pentru spo
rirea eficienţei acestei organizaţii, 
în acelaşi timp, ele evidenţiază 
necesitatea strictei respectări a 
prevederilor Cartei O.N.U. pentru 
ca toate statele să-şi poată aduce 
contribuţia la activitatea Organi
zaţiei Naţiunilor Unite.

Părţile şi-au exprimat satisfacţia 
în ceea ce priveşte colaborarea ce
lor două ţări in cadrul Comisiei 
Economice Europene, Agenţiei In
ternaţionale pentru Energia Ato
mică, Organizaţiei Naţiunilor Uni
te pentru Dezvoltarea industrială, 
în Comisia Dunării şi au apreciat 
ca utilă adîncirca în continuare a 
colaborării în toate organizaţiile in
ternaţionale.

In încheiere, cele două părţi 
şi-au exprimat convingerea că vi
zita preşedintelui federal în Româ
nia şi discuţiile prieteneşti şi sin
cere care au avut loc cu acest 
prilej, au contribuit la adincirea 
relaţiilor dintre cele două ţări, la 
înţelegerea şi colaborarea interna
ţională.

Preşedintele federal Franz Jonas 
a invitat pe preşedintele Consiliu
lui de Stat al Republicii Socialiste 
România, * Nicolae Ceauşescu, să 
facă o vizită oficială în Austria. 
Invitaţia a fost acceptată cu plă
cere, data vizitei urmind a fi sta
bilită pe cale diplomatică.

actualitatea internaţională
Lucrări 1 e A dunări i 
Generale a O.N.U.

Noi succese ale forţelor militare 
guvernamentale ale R.Â.Y.

New York 17. — Coresponden
tul Agerpres, C. Alexandroaie, 
transmite: Sesiunea a XXIV-a a 
Adunării Generale a O.N.U. a de
butat marţi după-amiază cu două 
discui'suri, rostite de ministrul a- 
facerilor externe al Guatemalei, 
Fuentes Mohr, preşedintele se
siunii trecute, şi de subsecretarul 
de stat al Liberiei, d-na Angie 
Brooks, preşedintele actualei se
siuni.

Caracteristica principală a am
belor discursuri a constituit-o grija 
pentru întărirea şi mărirea eficien
ţei Organizaţiei Naţiunilor Unite 
prin transpunerea in practică a 
prevederilor fundamentale ale Car
tei acestui for internaţional.

Preşedintele sesiunii trecute, 
Fuentes Mohr, a atras atenţia asu
pra faptului fă  „O.N.U. se află în 
prezent la o răspîntie de drumuri; 
ori membrii săi sínt pregătiţi să 
facă faţă cu realism problemelor 
care afectează pacea lumii, ori ig
norează aceste probleme, refugiin- 
du-se în spatele discursurilor şi 
rezoluţiilor. Toţi membrii organi
zaţiei trebuie să aibă dorinţa po
litica de a transpune obiectivele 
Naţiunilor Unite în acţiuni eficien
te“ — a spus el.

Vorbitorul a citat, printre alte
le, focarele de război din Vietnam, 
Orientul Mijlociu şi Nigeria. El a 
subliniat însă că pacea este ame
ninţată şi de „mizerie şi sărăcie, 
ritmul scăzut de dezvoltare şi lăr
girea continuă a prăpastiei între 
ţările avansate şi cele în curs de 
dezvoltare“.

R. F. a G erm a n ie i

Deschiderea 
expoziţiei 
„Petrochimia 
în România“

Bonn 17. — Corespondentul 
Agerpres, M. Moarcăş, transmi
te: în cadrul manifestărilor pre
văzute în planurile de colabo
rare cu străinătatea ale comi
siilor naţionale română şi vest- 
germană pentru U.N.E.Ş.C.O., 
în marea sală de festivităţi a 
municipalităţii din Köln s-a 
deschis expoziţia „Petrochimia 
în România“.

Numeroase panouri înfăţişea
ză aspecte din activitatea des
făşurată în marile centre ale 
industriei petrochimice româ
neşti, din munca de pregătire 
a cadrelor de tehnicieni, ingi
neri şi oameni de ştiinţă pen
tru acest important sector al 
economiei noastre naţionale.

Walter Steigner, membru al 
Biroului Executiv al Comisiei 
naţionale a R.F. a Germaniei 
pentru U.N.E.S.C.O., şi amba
sadorul extraordinar şi pleni
potenţiar al României la Bonn, 
Constantin Oancea, au rostit 
scurte cuvîntări în care s-au re
ferit la dezvoltarea industriei 
petrochimice româneşti şi la 
schimburile culturale pe linie 
U.N.E.S.C.O. dintre cele două 
ţări.

La inaugurarea acestei expo
ziţii au luat parte reprezentanţi 
ai Ministerului Afacerilor Ex
terne al R.F. a Germaniei, ai 
municipalităţii oraşului Köln, 
specialişti din industria germa
nă, ziarişti.

Expoziţia va fi deschisă, de 
asemenea, la Leverkusen, cen
trul industriei farmaceutice 
„Bayer“ şi în alte patru mari 
centre industriale din R.F. a 
Germaniei.

Preşedintele sesiunii în sa», d-na 
Angie Brooks, a subliniat, la rîn- 
dul ei, că Organizaţia Naţiunilor 
Unite trebuie să aibă şi are pute
rea de a-şi realiza obiectivele în
scrise în Cartă. „O.N.U. este o or
ganizaţie de state suverane şi nu 
un supraguvern mondial, a spus 
vorbitoarea. Interesele statelor 
membre ale acestei organizaţii pot 
uneori sä se ciocnească sau să 
coincidă. Sarcina noastră este in
sa de a reconcilia ciocnirile şi a 
facilita înţelegerile“.

Se observă deci încă din prima 
zi a sesiunii o preocupare vizibilă 
spre întărirea organizaţiei, a efi
cienţei ei prin mobilizarea efortu
rilor comune ale statelor membre 
în direcţia sprijinirii organizaţiei, 
a intensificării eforturilor pentru 
transpunerea in viaţă a rezoluţiilor 
ei, a obiectivelor înscrise în Cartă.

în prima jumătate a celei de-a 
doua zi a lucrărilor, Adunarea 
Generală şi-a continuat activitatea 
de ordin procedural cu alegerea 
celor 17 vicepreşedinţi ai celei de-a 
24-a sesiuni. Joi dimineaţa vor în
cepe dezbaterile de politică gene
rală din cadrul plenarei Adunării 
Generale. Vor lua cuvîntul minis
trul de externe al Braziliei şi pre
şedintele S.U.A.

New York 17 (Agerpres). — 
Miercuri dimineaţa, Corneliu Mă
nescu, ministrul afacerilor externe 
al Republicii Socialiste România, 
şeful delegaţiei române la cea de-a 
XXIV-a sesiune a Adunării Gene
rale a O.N.U., a făcut o vizită pre
şedintelui actualei sesiuni, d-na 
Angie Brooks, subsecretar de stat 
pentru afacerile externe al Libe
riei.

In cadrul întrevederii au fost 
abordate probleme ce figurează pe 
agenda sesiunii în curs, subliniin- 
du-se necesitatea întăririi organi
zaţiei Naţiunilor Unite şi măririi 
eficienţei sale prin conjugarea 
eforturilor comune în direcţia în
deplinirii obiectivelor înscrise în 
Carta O.N.U.

Sanaa 17 (Agerpres). — Forţele 
militare ale guvernului Republicii 
Arabe Yemen (R.A.Y.) au obţinut 
în ultima vreme noi succese în o- 
Gnsiva pe care au declanşat-o în 
vederea lichidării ultimelor focare 
de rezistenţă ale elementelor re
galiste aflate pe teritoriul ţării. 
Ultima fortăreaţă a monarhiştilor 
-— oraşul Saada — folosită ca ba
ză de lansare a atacurilor împo
triva guvernului de la Sanaa, a 
fost cucerită la începutul lunii sep
tembrie după un asediu de aproa
pe doua luni. Oraşul a căzut după 
înverşunate atacuri combinate ale 
trupelor guvernamentale, sprijini-

Bruxelles 17 (Agerpres). — 
Consiliu! Ministerial al C.E.E. a 
cerut Comisiei executive să elabo
reze, pînă la 1 octombrie, un ra
port asupra tuturor consecinţelor 
previzibile pe care le-ar putea a- 
vea asupra Pieţei comune even
tuala primire in acest organism

New York 17 (Agerpres). — 
Corneliu Mănescu, ministrul afa
cerilor externe al Republicii So
cialiste România, şeful delegaţiei 
române la cea de-a XXIV-a se
siune a Adunării Generale a
O.N.U., a avut miercuri la prînz 
o întrevedere cu ministrul aface
rilor ' externe al Africii Centrale, 
Maurice Goungia, în clădirea Se
cretariatului O.N.U. din New 
York.

Cei doi miniştri de externe au 
abordat probleme ale agendei se
siunii în curs, ale situaţiei interna
ţionale şi chestiuni privind rela
ţiile bilaterale dintre cele două 
ţări.

întrevederea s-a desfăşurat in
tr-o atmosferă de conlucrare cor
dială.

te de triburile care susţin regimul 
republican din Yemen. In timpul 
ostilităţilor s-au înregistrat victime 
de ambele părţi. .Elementele rega
liste au fost izgonite de pe terito
riul R.A.Y. refugiindü-se în Arabi* 
Saudită. Forţele republicane şi 
triburile au capturat însemnate 
cantităţi de armament şi muniţie.

Recucerirea oraşului Saada-' de 
către trupele guvernului Ray mar
chează lichidarea unuia din prin
cipalele puncte de rezistenţă ale 
monarhiştilor yemeniţi care in ul
timii ani au pus Ia cale o serie de 
acţiuni ofensive împotriva regimu
lui republican.

a unor noi state printre care 
Marea Britanie, Irlanda, Nor
vegia şi Danemarca. Acest ra
port va fi luat în discuţie de 
Consiliul Ministerial în reuniunea 
fixată pentru 17 şi 18 octombrie la 
Luxemburg. Cu acest prilej, se vor 
face ultimele retuşuri raportului, 
înainte de a fi supus dezbaterii 
conferinţei la nivel înalt a „celor 
şase“. Conferinţa la nivel înalt, 
care se va desfăşura la Haga în 
zilele de 17 şi 18 noiembrie, va 
dezbate, între altele, cererile de 
primire în Piaţa comună a celor 
patru ţări mai sus citate, precum 
şi cererea formulată de Suedia 
pentru a stabili „relaţii speciale“ 
cm „cei şase“.

Intr-o conferinţă de presă ţinu
tă la Bruxelles, ministrul afaceri
lor externe al Franţei, Maurice 
Schumann, a declarat că problem* 
aderării Angliei la Piaţa comună 
a devenit în prezent obiectul imer 
discuţii deschise. La rîndul său 
ministrul vest-german al afacerilor 
externe Willy Brandt şi-a expri
mat speranţa că în primăvara a- 
nului viitor va fi posibilă convoca
rea unei conferinţe la nivel înalt 
Un şapte“, adică, inclusiv Marea 
Britanie, pentru a se discuta pri
mirea acesteia în Piaţa comună.

FRANŢA; Aspect din timpul: 
lucrărilor la primul avion Con

corde 01 din pre-sori*

Din activitatea Consiliului 
Ministerial al C. E- E.

Întrevederi ale
Corneliu Mănescu la O.N.U.

Coordonate universale
«  ÎNTR-UN MESAJ ÎNMÎNAT 

DE PRIMUL SAU MINISTRU, 
BAHJAT AL TALHOUM, RE
GELE HUSSEIN AL IORDANIEI
a propus preşedintelui Nasser or
ganizarea unei reuniuni a miniştri
lor de externe din ţările islamice, 
înaintea conferinţei islamice la ni
vel înalt, programată pentru 22 
septembrie. Această reuniune ar 
urma să aibă loc la New York, 
unde se află în prezent miniştrii 
de externe ai statelor respective 
cu prilejul sesiunii O.N.U.

Preşedintele Nasser, subliniază 
oficiosul „Al Ahrain“, s-a declarat 
de acord cu propunerea suveranu
lui iordanian, considerînd că reu
niunea miniştrilor de externe ar 
rezolva o serie de probleme în sus
pensie, îndeosebi adoptarea pro
gramului de lucru al conferinţei 
la nivel înalt.

® „COMITETUL DE AP ARARE 
A CETĂŢENILOR DIN BELFAST“
care grupează liderii tuturor gru
purilor catolice din capitala Irlan
dei de Nord, a hotărît, după lungi 
dezbateri, ca toate baricadele ridi
cate în cartierul catolic Falls Road 
din Belfast să fie înlăturate pînă

la sfîrşitul acestei săptămini. A- 
ceastă decizie a fost luată după ce, 
în tot cursul zilei de marţi, tru
pele britanice, însărcinate cu înlă
turarea baricadelor în cartierul ca
tolic, au întîmpinat o puternică 
rezistenţă din partea populaţiei 
catolice.

a  DUPĂ CUM TRANSMITE 
AGENŢIA BTA, un avion de pa
sageri cu patru motoare, de tip 
„Viscount“ ■ aparţinînd Turciei, a 
fost obligat cu forţa armelor de 
unul din pasageri să devieze ruta 
şi să aterizeze pe aeroportul din 
Sofia, cu 50 de pasageri la bord. 
Avionul împreună cu pasagerii şi 
echipajul său au fost retrimişi 
imediat în ţara de origine.

4, SECRETARUL GENERAL 
AL O.N.U., U THANT, a avut o 
întrevedere cu diplomatul suedez 
Gunnar Jarring, trimisul său spe
cial în Orientul Apropiat.

Jarring a sosit luni la New 
York la sugestia lui U Thant, ca
re consideră utilă prezenţa la Na
ţiunile Unite a diplomatului sue
dez în legătură cu reluarea pro

babilă a eforturilor de soluţionare 
a conflictului din Orientul Apro
piat cu prilejul sesiunii Adunării 
Generale a O.N.U.

•  ÎNCEPÎND DE LA 16 SEP
TEMBRIE, cea mai înaltă clădire 
din lume, Empire State Building 
din New York, nu va mai fi ilu
minată în exterior noaptea, pentru 
a se veni astfel în ajutorul. . .  pă
sărilor migratoare. Potrivit decla
raţiilor unui purtător de cuvînt al 
societăţii Audubon, în perioada 16 
septembrie—31 octombrie păsările 
migratoare „survolează“ New York
ul şi este posibil ca ele să fie dez
orientate de lumina puternică pe 
care o difuzează in jurul ei uriaşa 
clădire newyorkeză, mai ales în se
rile şi nopţile noroase, sau cu 
ceaţă.

•  GENERALUL YAKUBU GO- 
WON, ŞEFUL STATULUI FEDE
RAL NIGERIAN, a propus Gabo-
nului să organizeze o întîlnire în
tre el şi liderul biafrez, generalul 
Ojukwu, pentru a se găsi o soluţie 
în conflictul nigeriano-biafrez. A- 
ceastă informaţie a fost adusă la 
cunoştinţă presei de către şeful

statului Gabon, Albert-Bernard 
Bongo, la sfîrşitul unei şedinţe * 
Partidului democratic gabonez. 
Cred, a declarat Bongo că, a so
sit de mult timpul ca cele doua 
părţi să găsească o soluţie cores
punzătoare atît pentru Nigeria cit 
şi pentru Biafra.

f t  REFERINDU-SE LA CON
VORBIRILE DESFĂŞURATE LA 
OTTAWA între ministrul de ex
terne al Marii Britanii, Michael 
Stewart şi omologul său canadian, 
Mitchel Sharp, agenţia France 
Presse, citind surse canadiene, re
latează că au fost examinate pro
bleme ale N.A.T.O., Europei, Pie
ţei comune, relaţiile Est-Vest. ale 
Orientului Apropiat şi probleme 
africane — Nigeria şi Rhodesia.

Ministrul de externe britanic a 
subliniat — potrivit agenţiei ci
tate — că menţinindu-şi legăturile 
cu Alianţa Atlantică, guvernul său 
este în favoarea începerii unor dis
cuţii cu ţările membre ale Trata
tului de la Varşovia în vederea 
destinderii între Est şi Vest. Mi
nistrul canadian a declarat, la rîn- 
dul lui, că ţara sa apreciază favo
rabil iniţiativa finlandeză privind 
convocarea unei întîlniri pregăti
toare pentru a discuta aspectele 
legate de conferinţa în problema 
securităţii europene.
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